

Yates

Support Appeal for the Russell Tribunal

Dear Friends,

The first session of the Russell Tribunal on human rights in the Federal Republic of Germany took place in Frankfurt in April 1978. The Russell Tribunal came to the following conclusion: politically motivated 'Berufsverbote' (the banning of individuals from following a profession in all sections of public or civil service) exist in the Federal Republic, and as such clearly violate both constitutional and human rights. At the same time a comprehensive system and practice of control and investigation of both political opinions and convictions has been set up, affecting millions of citizens, and undermining and endangering the liberal democracy of the Federal Republic.

The first session of the Russell Tribunal has brought the discussion on 'Berufsverbote' out into the open again. The media, political parties and groups have been forced to reexamine their position on 'Berufsverbote' and human rights in general. The Russell Tribunal is naturally not the only reason for the revival of this discussion, but it has certainly made a very considerable contribution to it. The second and last session of the Russell Tribunal is being prepared at the moment, and will take place in Cologne between 3 - 9 January 1979. The International Jury has decided to deal with 3 problems which represent dangers that are less easy to define and describe as those posed by the 'Berufsverbote', nevertheless these problems have contributed considerably to the worsening of the political climate in the Federal Republic of Germany. The questions concerned are: 1) Censorship in the Federal Republic, 2) development and methods of the 'Verfassungsschutz' (secret agency responsible for screening all applicants for public and civil service, and other politically 'suspect' persons), 3) alleged violation of the human rights of persons involved in criminal proceedings.

In order to support the Russell Tribunal and to give it maximum publicity, we are, at the moment, collecting signatures for a support appeal, which would appear as a full-page advertisement in the West German weekly newspaper 'Die Zeit'. In the past we have managed to gather 5 000 signatures, and we hope that this time we will be able to collect even more.

As it is very important that West German public opinion should be made aware of the concern shown in other Western countries about the very worrying situation of human rights in the Federal Republic, we are planning to incorporate in 'Die Zeit' advertisement a separate appeal consisting of signatures collected from prominent Western countries (above all Western Europe and North-America). This appeal and the corresponding form for your signature are enclosed with this letter. Please fill out the form either with a typewriter or in block letters, and send it *before* 30 November 1978 to the following address: Prof. Wolf Dieter Narr/Klaus Vack, Postfach 648, D-6050 Offenbach 4. We would like to ask you as well in order to finance the advertisement and the second session of the Russell Tribunal, to enclose some form of financial support. We would like to thank you all for your support and help.

Sincerely,
The German Advisory Committee for the Russell Tribunal,
Dr. Ingeborg Drewitz, Prof. Dr. Helmut Gollwitzer, Pfarrer D. Martin Niemöller, Prof. Dr. Wolf-Dieter Narr, Prof. Dr. Uwe Wesel

Support Appeal for the Russell Tribunal

We observe with concern the development of the liberal constitutional state in the Federal Republic of Germany. We have noted with concern that human rights have been restricted through 'Berufsverbote' and other measures.

Our concern however is not simply limited to the Federal Republic, for given the close contacts between the West European countries, we are just as concerned about parallel developments in our own countries. We fear that, due to the power and importance of the Federal Republic in the Western world, developments there could influence and strengthen anti-liberal tendencies in our own countries.

Therefore we support the Third International Russell Tribunal, dealing with human rights in the Federal Republic of Germany. We demand that everything possible should be done to combat the destruction of human rights in the Federal Republic as in every other land.

Please send your signature *before* 30 November 1978 to Prof. Wolf-Dieter Narr/Klaus Vack, Postfach 648, D-Offenbach 4.

I hereby give my signature for the Support Appeal of the Russell Tribunal, and agree to allow my name, as signee of the Appeal, to be used publicly. (Please fill out the form with a typewriter or in block letters.)

Name:

Profession, Title, Position:

Address:

Country: Telephone:

Date: Signature:

Aufruf zur Unterstützung des RUSSELL-Tribunals

Liebe Freunde, sehr geehrte Damen und Herren!

Im April dieses Jahres fand in Frankfurt eine erste Sitzungsperiode des Russell-Tribunals über die Situation der Menschenrechte in der Bundesrepublik Deutschland statt. Das Russell-Tribunal stellte fest: In der Bundesrepublik lassen sich Berufsverbote aus politischen Gründen feststellen, Verbote, die eindeutig die Grund- und Menschenrechte verletzen. Zugleich zeigt sich im Zusammenhang der Berufsverbotsfahren eine ausgedehnte Überprüfungspraxis, eine Gesinnungs- und Meinungsschnüffelei, die Millionen Bürger betrifft, verunsichert und die liberale Demokratie in der Bundesrepublik insgesamt gefährdet.

Seit dieser ersten Sitzungsperiode des Russell-Tribunals ist das Thema Berufsverbote wieder auf dem Tisch der Diskussion. Medien, Gruppen und Parteien haben sich veranlaßt gesehen, ihre Haltung zu den Berufsverboten und ihr Engagement für Menschenrechte neu zu überdenken. Gewiß ist für diese neu aufgebrochene Diskussion nicht allein das Russell-Tribunal verantwortlich; aber es hat zweifelsohne viel dazu beigetragen. Die zweite und zugleich letzte Sitzungsperiode des Russell-Tribunals wird zur Zeit vorbereitet und findet vom 3. - 9. Januar 1979 in Köln statt. Die internationale Jury des Tribunals hat entschieden, auf der zweiten Sitzungsperiode drei Fragen zu behandeln, die Gefahren signalisieren, die weniger sichtbar, weniger faßbar erscheinen als die immerhin eindeutigen Fälle des Berufsverbots, aber doch zu einer erheblichen politischen Klimaverschlechterung in der Bundesrepublik Deutschland beigetragen haben. Es geht um die Fragen: (1) Zensur in der Bundesrepublik Deutschland, (2) Entwicklung und Methoden des Verfassungsschutzes und (3) mutmaßliche Verletzungen der Menschenrechte von Personen, die in ein Strafverfahren involviert sind.

Um das Russell-Tribunal zu unterstützen und ihm möglichst große öffentliche Resonanz zu verschaffen, sammeln wir zur Zeit Unterschriften für einen Unterstützungsaufruf, der in einer Großanzeige in der westdeutschen Wochenzeitschrift DIE ZEIT veröffentlicht werden soll. Schon einmal ist es uns gelungen, etwa 5 000 Unterschriften einzuwerben, und wir hoffen, daß wir dieses Mal noch ein größeres Ergebnis erzielen.

Da es sehr wichtig ist, daß in der deutschen Öffentlichkeit deutlich gemacht wird, daß auch in anderen Ländern der westlichen Welt die Sorge über die bedenkliche Situation der Menschenrechte in der Bundesrepublik Deutschland groß ist, wollen wir in die ZEIT-Annonce zusätzlich einen Aufruf zur Unterstützung des Russell-Tribunals aufnehmen, der von Prominenten westlicher Länder (vor allem Westeuropa und Nordamerika) unterzeichnet wird. Sie finden nachfolgend diesen Aufruf und einen Unterschriftenvordruck. Bitte füllen Sie diesen Vordruck mit Schreibmaschine oder Druckschrift (also gut lesbar) aus und schicken Sie diesen bis spätestens 30. November 1978 an folgende Adresse: Prof. Wolf-Dieter Narr/Klaus Vack, Postfach 648, D - 6050 Offenbach 4. Wir bitten Sie außerdem, zur Finanzierung der ZEIT-Annonce und der zweiten Sitzungsperiode des Russell-Tribunals einen Spendenscheck beizufügen.

Wir danken Ihnen vielmals und verbleiben mit freundlichen Grüßen

Deutscher Beirat für das Russell-Tribunal: Dr. Ingeborg Drewitz, Prof. Dr. Helmut Gollwitzer, Pfarrer D. Martin Niemöller, Prof. Dr. Wolf-Dieter Narr, Prof. Dr. Uwe Wesel

Aufruf zur Unterstützung des Russell Tribunals

Mit Sorge verfolgen wir die Entwicklung des liberalen Rechtsstaats in der Bundesrepublik Deutschland. Mit Sorge beobachten wir die Einschränkung von Menschenrechten, wie sie dort in Berufsverboten und anderen Maßnahmen kenntlich werden.

Unsere Sorge gilt allerdings nicht nur der Entwicklung in der Bundesrepublik. Sie gilt angesichts des engen Zusammenhangs der westeuropäischen Länder parallelen Entwicklungen auch im eigenen Lande. Wir befürchten, daß gerade angesichts der wichtigen Rolle, die die Bundesrepublik in der westlichen Welt spielt, Entwicklungen dort nicht ohne Einwirkungen auf unser eigenes Land bleiben, daß bei uns selbst illiberale Tendenzen gestärkt werden könnten.

Aus diesen Gründen unterstützen wir das 3. Internationale Russell-Tribunal, das dem Zustand der Menschenrechte in der Bundesrepublik Deutschland gewidmet ist. Wir rufen auf, alles zu tun, um dem Abbau der Menschenrechte in der Bundesrepublik wie in jedem anderen Lande entgegenzuwirken.

Bitte schicken Sie Ihre Unterschrift bis spätestens 30. November 1978 an Prof. Wolf-Dieter Narr/Klaus Vack, Postfach 648, D-6050 Offenbach 4.

Ich unterschreibe den Aufruf zur Unterstützung des Russell-Tribunals und gebe meine Zustimmung, als Unterzeichner des Aufrufs öffentlich genannt zu werden. (Bitte mit Schreibmaschine oder in Druckschrift ausfüllen)

Name:

Beruf, Titel, Funktion o.ä.:

Adresse:

Land: Telefon:

Datum: Unterschrift: